Read all of this leaflet carefully before you start taking this medicine because it contains important information for you

- Keep this leaflet. You may need to read it again.
- If you have any further questions, ask your doctor or pharmacist.
- This medicine has been prescribed for you only. Do not pass it on to others. It may harm them, even if their symptoms are the same as yours.
- If you get any side effects, talk to your doctor or pharmacist. This includes any possible side effects not listed in this leaflet. See section 4.

What is in this leaflet

what is in this leaner:

1. What Esclidax is and what it is used for

2. What you need to know before you take Escitalax

3. How to take Escitalax

4. Possible side effects

5. How to store Escitalax

6. Content of the pack and other information

### 1. What Escitalax is and what it is used for

Escitalax contains the active substance escitalopram. Escitalax belongs to a group of antidepressants called selective scrotnini reuptake inhibitors (SSRIs). These medicines act on the serotonin-system in the brain by increasing the serotonin level. Disturbances in the serotonin-system are considered an important factor in the development of depression and related diseases.

Escitalax is used to treat depression (major depressive episodes) and anxiety disorders (such as panic disorder with or without agoraphobia, social anxiety disorder, generalised anxiety disorder and obsessive compulsive disorder)

It may take a couple of weeks before you start to feel better. Continue to take Escitalax, even if it takes some tiem before you feel any improvement in your condition.

You must talk to a doctor if you do not feel better or if you feel worse.

### 2, What you need to know before you take Escitalax

2 miles you need wind vehicle you have Eschelax

- If you are allergic to escitalopram or any of the other ingredients of this medicine (listed in section 6).

- If you take other medicines which belongs to a group called MAO inhibitors, including selegiline (used in the treatment of Parkinson's disesse), moclobemide (used in the treatment of depression) and linezolid (an antibiotic).

- If you take other mown with or have had an episode of abnormal heart rhythm (Seen at ECG; an examination to evaluate how the heart is functioning).

- If you take medicines for heart rhythm problems or that may affect the heart's rhythm (see section 2 "other medicines and Escitalax").

Warning and Procautions
Tell your doctor or pharmacist before taking Escitalax. Please tell your doctor if you have any other condition or illness, as your doctor may need to take this into consideration. In particular,

other condition or illness, as your doctor may need to take this into consideration. In particular, 
If you have epileps, Treatment with Escitalax should be stopped if seizures occur or if there is 
an increase in the seizure frequency (see also section 4 "Possible side effects"). 
If you suffer from impaired liver or kidney function, Your doctor may need to adjust your dosage. 
If you suffer from impaired liver or kidney function, Your doctor may need to adjust your dosage, 
If you have albetes. Treatment with Scitalax may alter glycaemic control. Insulin and/or oral 
hypoglycaemic dosage may need to be adjusted. 
If you have a tendency to easily develop bleedings or bruises. 
If you have a tendency to easily develop bleedings or bruises. 
If you have comany heard disease. 
If you have comany heard disease. 
If you have or have suffered from heart problems or have recently had a heart attack. 
If you have a low resting heart-rate and/or you know that you may have salt depletion as a result 
of prolonged severe diarnies and vomiting (Being sick) or usage of diuretics (water tablets). 
If you experience a fast or irregular heart beat farating, collapse or dizzniess on standing up, 
which may indicate abnormal functioning of the heart rate. 
If you have or have previously had eye problems, such as certain kinds of glaucoma (increased 
pressure in the eye).

Please note

Some patients with manic-depressive illness may enter into a manic phase. This is characterized by unusual and rapidly changing ideas, inappropriate happiness and excessive physical activity. If you experience this, contact your doctor.

If you experience this, contact you obtain.

Symptoms such as restlessness or difficulty to in sitting or standing still can also occur during the first weeks of the treatment. Tell your doctor immediately if you experience these symptoms.

Medicines like Escitalax (so called SSRIs/SNRIs) may cause symptoms of sexual dysfunction (see section 4). In some cases, these symptoms have continued after stopping treatment.

Thoughts of suicide and worsening of your depression or anxiety disorder lifyou are depressed and/or have anxiety disorders you can sometimes have thoughts of harming or killing yourself. These may be increased when first starting antidepressants, since these medicines all take time to work, usually about two weeks but sometimes longer.

You may be more likely to think like this:

- If you have previously had thoughts about killing or harming yourself.

- If you have promp adult. Information from clinical trials has shown an increased risk of suicidal behaviour in adults aged less than 25 years with psychiatric conditions who were treated with an antidepresser. If you have thoughts of harming or killing yourself at any time, contact your doctor or go to a hospital straight away.

You may find it helpful to tell a relative or close friend that you are depressed or have an anxiety disorder, and ask them to read this leaflet. You might ask them to tell you if they think your depression or anxiety is getting worse, or if they are worried about changes in your behaviour.

depression or anxiety is getting worse, or if they are worried about changes in your behaviour.

Use in children and adolescents

Escitalax should normally not be used for children and adolescents under 18 years. Also, you should know that patients under 18 have an increased risk of side effects such as suicide attempts, suicidal thoughts and hostility (predominately aggression, oppositional behaviour and anger) when they take this class of medicines. Despite this, your doctor may prescribe Escitalax for patients under 18 because heighe decides that this is in their best interest. If your doctor has prescribed Escitalax for a patient under 18 and you want to discuss this, please go back to your doctor. You should inform your doctor in any symptoms listed above develop or worsen when patients under 18 are taking Escitalax. Also, the long term safely effects concerning growth, maturation and Cognitive and behavioural development of Escitalax in this age group have not yet been demonstrated.

Other medicines and Escitalax
Tell your doctor or pharmacist if you are taking, have recently taken or might take any other

Tell your doctor or pharmacist if you are taking, have recently taken or might take any other medicines.

Tell your doctor if you are taking any of the following medicines:

"Non-selective monoamine oxidase inhibitors (MAOIs)", containing phenelzine, iproniazid, socarboxazid, nalamide, and tranylcypomine as eative ingredients. If you have taken any of these medicines you will need to wait 14 days before you start taking Esotalaa. After stopping Esotalax you must allow? days before taking any of these medicines.
"Reversible, selective MAO-A inhibitors", containing moclobemide (used to treat depression).
"Inversible MAO-B inhibitors", containing selegiline (used to treat Parkinson's disease). These increase the risk of side effects.

The antibiotic interoid.

Lithium (used in the treatment of manic-depressive disorder) and tryptophan.
Impramine and desipramine (both used to treat depression).

Sumatripan and similar medicines (used to treat migraine) and tramadol (used against severe pain). These increase the risk of side effects.

Cimetidine and omeprazole (used to treat stomach ulcers), fluconazole (used to treat fungal infections), fluconamine (antidepressant) and ticlopidine (used to reduce the risk of stroke). These may cause increases the lood levels of escitatopram.

St. John's Wort (\*Hypercum perforatum') - a herbal remedy used for depression.
Acetylsalycite, acid (aspinn) and non-steroidal anti-inflammatory drugs (medicines used for pain relief or to thin the blood, so called anticoagulants). How office and increases the proprocumon (medicines used to thin the blood, so called anticoagulants). How office to verify they work of anticoagulant is still adequate,

Mefloquine (used to treat Malara), burpopion (used to treat depression) and tramadol (used to treat severe pain) due to a possible risk of allowered theshold for seizures.

Neuroleptics (medicines to treat schizophrenia, psychosis) and antidepressants (triclylic antidepressants) and risperione, thioridizarie, and haloperssants (triclylic antidepres

Do not take Escitalax if you take medicines for heart rhythm problems or medicines that may affect the heart's rhythm, such as Class IA and III artitarrhythmics, antipsychotics (e.g. phenothizaine derivatives, pimozide, haloperidoli, incyclic antidepressants, certain artimicrobial agents (e.g. sparfloxacin, moxifloxacin, erythromycin IV, pentamidine, anti-malarial treatment particularly halofantrine), certain artihistalmics (e.g. spatemizole, mizolastine). If you have any further questions about this you should speak to your doctor.

Escitalax with food, drink and alcohol Escitalax can be taken with or without food (see section 3 "How to take Escitalax").

As with many medicines, combining Escitalax with alcohol is not advisable, although Escitalax is not expected to interact with alcohol.

Pregnancy, breast-leeding and fettility if you are pregnant or breast-leeding, think you may be pregnant or are planning to have a baby, ask your doctor or pharmacist for advice before taking this medicine. Do not take Espitalax if you are pregnant or breast-feeding, unless you and your doctor have discussed the risks and benefits involved.

If you take Escialax during the last 3 months of your pregnancy you should be aware that the following effects may be seen in your newborn baby: trouble with breathing, bluish skin, fits, body temperature changes, seeding difficulties, omitting, low blood sugar, stiff orfoppy muscles, which reflexes, tremor, itteriness, irribability, lethagy, constant crying, sleepiness and sleeping difficulties, if your newborn baby has any of these symptoms, please contact your doctor immediately.

Make sure your midwife and/or doctor know you are on Escitalax. When taken during pregnancy particularly in the last 3 months of pregnancy, medicines like Escitalax may increase the isk or a serious condition in babies, called persistent pulmonary hypertension of the newborn (PPHN) making the baby breathe faster and appear bluish. These symptoms usually begin during the first 24 hours after the baby is born. If this happens to your baby you should contact your midwife and/or doctor immediately.

If used during pregnancy Escitalax should never be stopped abruptly. It is expected that escitalopram will be excreted into breast milk.

Citalopram, a medicine like escitalopram, has been shown to reduce the quality of sperm in animal studies. Theoretically, this could affect fertility, but impact on human fertility has not been observed as yet.

**Driving and using machines**You are advised not to drive a car or operate machinery until you know how Escitalax affects you. 3. How to take Escitalax

Always take Escitalax exactly as your doctor has told you. You should check with your doctor or pharmacist if you are not sure. Adults

Depression
The normally recommended dose of Escitalax is 10 mg taken as one daily dose. The dose may be increased by your doctor to a maximum of 20 mg per day.

, ame usuruer. The starting dose of Escitalax is 5 mg as one daily dose for the first week before increasing the dose to 10 mg per day. The dose may be further increased by your doctor to a maximum of 20 mg per day.

Social anxiety disorder
The normally recommended dose of Escitalax is 10 mg taken as one daily dose. Your doctor can
either decrease your dose to 5 mg per day or increase the dose to a maximum of 20 mg per day,
depending on how you respond to the medicine.

Generalised anxiety disorder
The normally recommended dose of Escitalax is 10 mg taken as one daily dose. The dose may be increased by your doctor to a maximum of 20 mg per day.

Obsessive-compulsive disorder
The normally recommended dose of Escitalax is 10 mg taken as one daily dose. The dose may be increased by your doctor to a maximum of 20 mg per day.

Elderly patients (above 65 years of age).
The recommended starting dose of Escitalax is 5 mg taken as one daily dose. The dose may be The recommended starting dose of Escilar increased by your doctor to 10 mg per day.

Use in children and adolescents
Escitalax should not normally be given to children and adolescents. For further information please
see section 2 "Warnings and precautions".

You can take Escitalax with or without food. Swallow the tablet with some water. Do not chew them, as the taste is bitter.

If necessary, you can divide the tablets by firstly placing the tablet on a flat surface with the score facing upwards. The tablets may then be broken by pressing down on each end of the tablet, using both forefingers as shown in the drawing.

Duration of treatment

It may take a couple of weeks before you start to feel better. Continue to take Escitalax even if it takes some time before you feel any improvement in your condition.

Do not change the dose of your medicine without talking to your doctor first.

ontinue to take Escitalax for as long as your doctor recommends. If you stop your treatment on, your symptoms may return. It is recommended that treatment should be continued fo soon, your symptoms may return. It is least 6 months after you feel well aga If you take more Escitalax than you should If you take more Escitalax than you should if you take more than the prescribed dose of Escitalax, contact your doctor or nearest hospital emergency department immediately. Do this even if there are no signs of discomfort. Some of the signs of an overdose could be dizziness, tremor, agitation, comulsion, coma, nausea, womiting, change in heart riythmi, decreased blood pressure and change in body fluid/salt balance. Take the Escitalax box/container with you when you go to the doctor or hospital.

If you forget to take Escitalax

Do not take a double dose to make up for forgotten doses. If you do forget to take a dose, and you remember before you go to bed. take it straight away. Carry on as usual the next day, If you only remember during the night, or the next day, leave out the missed dose and carry on as usual.

If you stop taking Escitalax
Do not stop taking Escitalax until your doctor tells you to do so. When you have completed your course of reatment, it is generally advised that the dose of Escitalax is gradually reduced over a number of weeks.

When you stop taking Escitalax, especially if it is abruptly, you may feel discontinuation symptoms. These are common when treatment with Escitalax is stopped. The risk is higher, when Escitalax has been used for a long time or in high doses or when the dose is reduced to quickly. Most people find that the symptoms are mild and go away on their own within two weeks. However, in some patients they may be severe in intensity or they may be prolonged (2-3 months or more). If you get severe discontinuation symptoms when you stop taking Escitalax, please contact your doctor. He or she may ask you to start taking your tablets again and come off them more slowly.

Discontinuation symptoms include: Feeling dizzy (unsteady or off-balance), feelings like pins and needles, burning sensations and (lees commonly) electric shock sensations, including in the head, sleep disturbances (wind dreams, nightmares, inability to sleep), feeling anxious, headaches, feeling sick (naussa), sweating (including night sweats), feeling critical transfer disturbances, fleeling confused or discrintated, feeling emotional or irritable, diarrhoea (lose stools), visual disturbances, fluttering or pounding heartbeat (palpitations).

If you have any further questions on the use of this medicine, ask your doctor or pharmacist.

Like all medicines, Escitalax can cause side effects, although not everybody gets them.

The side effects usually disappear after a few weeks of treatment. Please be aware that many of the effects may also be symptoms of your illness and therefore will improve when you start to get better.

## If you experience any of the following symptoms you should contact your doctor or go to the hospital straight away:

Uncommon (may affect up to 1 in 100 people):
- Unusual bleeds, including gastrointestinal bleeds

Rare (may affect up to 1 in 1000 people):

- Swelling of skin, tongue, lips, pharynx or face, hives or have difficulties breathing or swallowing (serious allergic reaction).

- High Tever, agitation, controllion, trembling and abrupt contractions of muscles these may be signs of a rare condition called serotonin syndrome.

Not known (frequency cannot be estimate from the available data):

- Difficulties urinating
- Seizures (fits), see also section 2 "Warnings and precautions"

- Vellowing of the skin and the white in the eyes are signs of liver function impairment/hepatitis
- Fast, irregular heart beat, fainting which could be symptoms of a life-threatening condition
known as torsade de pointes
- Thoughts of harming or killing yourself, see also section 2 "warnings and precautions"
- Sudden swelling of skin or mucosa (angioedemas)

In addition to above the following side effects have been reported:

Very common (may affect more than 1 in 10 people):

- Feeling sick (nausea)

- Headache

- Headache
Common (may affect up to 1 in 10 people):
- Blocked or runny nose (sinustis)
- Becreased or increased appetite
- Parinety, residences, abormal dreams, difficulties falling asleep, feeling sleepy, dizziness, yawning, tremors, prickling of the skin
- Diarrheea, constipation, woritting, dry mouth
- Increased sweating
- Pain in muscle and pinis (arthralgia and myalgia)
- Sexual disturbances (delayed ejaculation, problems with erection, decreased sexual drive and women may experience difficulties achieving orgasm)
- Fatigue, fever
- Increased weight
- Increased weight
- Increased weight
- Incommon (may affect up to 1 in 100 people)-

Uncommon (may affect up to 1 in 100 people):
- Nettle rash (urticaria), rash, itching (pruritus)
- Grinding one's teeth, agitation, nervousness, panic attack, confusion
- Disturbed sleep, taste disturbance, fainting (syncope)
- Enlarged pupils (mydriasis), visual disturbance, ringing in the ears (tinnitus)
- Loss of hair

Loss of hair
Excessive menstrual bleeding
Irregular menstrual period
Decreased weight
Fast heart beat
Swelling of the arms or legs
Nosebleeds

Rare (may affect up to 1 in 1000 people):

- Aggression, depersonalisation, hallucination
- Slow heart beat

- Slow heart beat

Not known (frequency cannot be estimate from the available data):

- Decreased levels of sodium in the blood (the symptoms are feeling sick and unwell with weak muscles or confused)

- Dizziness when you stand up due to low blood pressure (orthostatic hypotension)

- Abnormal liver function test (increased amounts of liver enzymes in the blood)

- Movement disorders (involuntary movements of the muscles)

- Painful erections (prapism)

- Signs of abnormal bleeding e.g. from skin and mucous membranes (ecchymosis)

- Increased secretion of a hormone called ADH, causing the body to retain water and dilute the blood, reducing the amount of sodium (inappropriate ADH secretion)

- Flow of milk in men and in women that are not nursing

- Mariia

- Mariia

- Ali nurcased risk of bone frantures has been absented in estimate the standard of the secretion.

Mania An increased risk of bone fractures has been observed in patients taking this type of medicines. Alternation of the heart rhythm (called "prolongation of QT interval", seen on ECG, measuring electrical activity of the heart).

In addition, a number of side effects are known to occur with drugs that work in a similar way to escitalopram (the active ingredient of Escitalax). These are:

- Motor restlessness (akathisia)
- Loss of appetite

Reporting of side effects
If you get any side effects, talk to your doctor. This includes any possible side effects not listed in this ladilet, You can also report side effects directly (see details below). By reporting side effects, you can help provide more information on the safety of this medicine.

5. How to store Escitalax

Do not store above 30°C.
Keep this medicine out of the sight and reach of children.
Do not use this medicine after the expiry date, which is stated on the label or carton after EXP.
The expiry date refers to the last day of that month.
Do not throw away any medicines via wastewater or household waste. Ask your pharmacist how to throw away any medicines you no longer use. These measures will help to protect the environment.

## 6. Contents of the pack and other information

What Escitalax contains
The active substance is escitalopram. Each tablet contains 10 mg of escitalopram (as escitalopram oxalate).

The other ingredients are:

- Tablet core: colloidal anhydrous silica, lactose monohydrate, povidone, microcrystalline cellulose, crosamellose sodium, talc and magnesium stearate.

- Coating: hypromellose, titanium dioxide and Macrogol 400.

What Escitalax looks like and contents of the pack
The tablets are cylindrical, white, biconvex, scored and engraved with code ES1.
Escitalax is supplied in packs containing 28 tablets (7's blister x 4).

Marketing Authorisation Holder and Manufacturer Laboratorios Cinfa, S.A. Olaz-Chipi, 10. Polígono Industrial Areta 31620 Huarte-Pamplona (Navarra), Spain

This leaflet was last revised in 06/2019. To Report any side effect(s):

The National Pharmacovigilance & Drug Safety Centre (NPC)
- Fax +966-11-205-7662
- Call NPC at +966-11-2038222, Exts: 2317-2356-2353-2354-2334-2340.
- Toll free phone: 8002490000

E-mail: npc.drug@sfda.gov.sa Website: www.sfda.gov.sa/npc

## This is a Medicamen

Medicament is a product which affects your health and its consumption contrary to

Medicament is a product which affects your health and its consumption contrary to instructions is dangeous for you. Follow strictly the doctor's prescription, the method of use and the instructions of the pharmacist who sold the medicament. The doctor and the pharmacist are the experts in medicines, their benefits and risks. Do not by yourself interrupt the period of freatment prescribed for you. Do not repeat the same prescription without consulting your doctor. Keep all medicaments out of reach of children.

Cinfa



# إسيتالاكس ١٠ ملجم أقراص مغلفة اسيتالوبرام أوكسالات

- إقرأ هذه الشرة الدوائية بعناية قبل البده في تناول هذا الدواء لأنها تحتوي على معلومات تهمك. احتفظ بهذه النثرة فقد تحتاج لقراءتها مرة أخرى. إذا كان لديك أي أستلة أخرى فاصأل الطبيب أو الصيد . إذا كان لديك أي أستلة أخرى فاصلة الطبيب أو الصيد إذا لك إلى إلحاق الضرر بهم، حتى وإن كانت أعراضهم المرضية مشابهة لما تشعر به. إذا ظهرت عليك أي آثار جانبية فاستشر الطبيب أو الصيدلي، ويشمل ذلك أي آثار جانبية محتملة غير مدرجة في هذه النشرة، انظر القسم ٤.

### حتويات هذه النشرة:

١. ما هو إسيتالاكس وما هي دواعي استعماله ٢. ما يجب معرفته قبل تناول دواء إسيتالاكس ٢. الجرعة وطريقة استعمال إسيتالاكس ع. الآثار الحانبية المحتملة

## ٥. كيفية تخزين إسيتالاكس ٦. محتويات العبوة ومعلومات أخرى

١- ما هو إسينالاكس وما هي دواعي استعباله يحتوي إسينالاكس على المادة الفصالة إسينالورام، وينتمي إلى مجموعة من مضادات الاكتئاب تعرف بالمثيطات الانتقائية ياخذاه امتصاص السيرونوني من العواصل المهمة لتطور حالة الإكتاب (وقراص الحرف الحرف إلى المساورين . ويضد الاضطراب والمؤلف المناصر المعرف المؤلف المناصرة عن الشعور بحثوي إسيالا والم المناصرة عن الشعور المناطق المناصرة عن المناصرة المؤلف المناطقة عن المناطقة المناطقة

## ١- ما يحب مع فته قبل تناول دواء استالاكس

أرجى ملاحظة ما يلي قد يدمل بعض المرض الذين يعانون من الهوس الاكتابي بمرحلة خلل عقلي، وتسم هذه السالة بالتغير السريع غير السادي الأفكار، المتجاهدة غير ميرة وقوط الشاخط البدني، اتصل بطبيبك على الفور في حالة حدوث ذلك. قد تظهر أعراض مثل الأرق أو صحوبة الجلوس أو الوقوف بثبات خلال لأسابيح الأولى من العلاج، أخير طبيبك على الفور إذا ظهرت عليك هذه الأعراض. لأدوية مثل إسيتالاكس، قد تسبب ظهور أعراض العجز الجنسي (انظر القسم ٤). في بعض الحالات قد تستمر هذه الأعراض

التفكير في الانتجاز وسوء حالة الاكتئاب أو اضطراب القلق (إذاكت مصاباً بالاكتئاب والو منافي من اضطرابات القلق قد كوفي يعض الأحيان في إيداء نفسك أو الانتجار، وقد يزيد لديك مدا الشعور عداماً تبدأ في تتلول مضادات الاكتئاب لأول مرة، حيث تستغرق كل هذه الأدوية بعض الوقت لبيداً تأثير ما الفعال، وعادة ما يكون أسيوعيل أو أكثر في بعض الأحيان. قد تكون أكثر عرفة التفكير في ذلك: • إذا كنت شاباً بالغداً، أظيرت المعلومات الوفردة من العدادات العدد : تستند

إذا كان ديدية محرر سيفه لنتل شمنت و يبدء سست.
 إذا كنت عالم بالقطر الملومات الواردة من العيادات العلاجية زيادة خطر السلوك الانتجاري لدى
 إذا كنت علم الميان الذين على أحيادهم عن 10 علماً الدين يعانون من خلات نفسية والذين خضموا للعلاج بمضادات الاكتئاب.
 إذا راودتك أذكار لقتل نفسك أو إيذاء نفسك في أي وقت، يُرجى الاتصال بطبيبك أو التوجه إلى المستشفى على الغور.

الإطفال والبراهتون القى من ۱۸ عاما سما ۱۸ عاما عدم تناول دواء إسيتلاكس. عليك أيضاً أن تعرف أن أنظفال دون سن ۱۸ يجب على أظاف الواقمية وين سما ۱۸ عاماً عدم الدواه المناصرة الانتخار والتفكري أن الانتخار والسلول العدواني اسيادة عاماً مع فرون بدرجة أكر لعطر 18 الله العالمية العالمية المناصرة المناصرة المناصرة المؤتمرة المناصرة ال

- الشاعلات مع الأدوية الأخرى ...

  الشاعلات مع الأدوية الأخرى ...

  الشاعلات المصيل إذا كنت تتناول أدوية أخرى أو تناولتها مؤخراً أو من للمحتمل أن تتناولها.

  أخر طبيبه إلا كانت تتناول أيا من الأدوية العالية ...

   "مشادات أكسيدا إدا يتنا يتناول أودية أخرى أو تناولتها مؤخراً أو من للمحتمل أن تتناولها.

  والإيوركر وكسازيد، والبلاكيدية والإليسيدرومية. إذا كنت تتناول أيا من هذه الأدوية فعليك أن تتناط عاليه في لنوال أي من الدوية العالية على المتناطقة التي تصنوي على مكونات فعالية أن تتناط كا إيما أقبل الموادية ...

  البدء أو الطاق الحراق الأمرية ...

  \* "مشادات أكسيداز أحادي الأمرية " الانتقالية أداث التأثيرات العصبية للمتحكمة التي تحتوي على للوكويييد ...

  \* "مشادات أكسيداز أحادي الأمرية " الفي منحكمة التي تحتوي على السيلجياين (المستخدم في علاج مرض "الشلل المتنالة الحيوي تنوليد.

  \* المشاد الحيوري تنوليد.

   المياري الديسير على الستخدمين في علاج الانتباب ...

   الإيمرامي والديسير عبل (المستخدمين في علاج الانتباب).

   الإيمرامي والديسير عبل (المستخدمين في علاج الانتباب).

   الدونا ميسيدين وأدميراؤول (المستخدم في علاج المتابات الموس وأخرية الراب المستخدم في العلام المناسية في المدى فولار الويانية ...

   الدونا ميسيدين وأدميراؤول (المستخدمة في علاج المدة). فإذ ولازول (المستخدم في علاج الشعامين) المستخدم في العد المدى الرواحية بالسكة الداملية). قد تؤدي ميسيدين الرابطة بالسكة الداملية). قد تؤدي من حدر الرواحية بالسكة الداملية). قد تؤدي من حدر المناس على من حدر المناس على من حدر المناس عدر من حدر المناسلة عدر من حدر المناسلة عدر من حدر المناسلة عدر من حدر المناس عدر من حدر المناسلة عدر المناسلة عد

أورية ميمينيدين وأومير(ول (المنتخدة في ناخ هرحة المدة)، فلا وتفريد إلى إلى المنافرات)، وفاوم ميمينيدين وأومير(ول (المنتخدة في ناخج المقارفات)، وفاومينيين الماره وتكويدينيا المنافرة في المنافرات في المنافرات في المنافرات في المنافرات في المنافرات في المنافرات المناف

تناول إسيتالاكس مع الطعام والشراب يحكن تناول إسيتالاكس مع الطعام أو بدونه (انظر القسم ٣ "الجرعة وطريقة الاستخدام").

الحمل والإضاع والخصوبة إذا كنت حاملاً أو ترضعين أو إذا كنت تعتقدين أنك حامل أو تخططين لذلك استشيري الطبيب أو الصيدلي قبل تناول هذا الدواء. لا تتناولي إسينالاكس في حالة الحمل أو الإرضاع إلا إذا تبت منافشة مخاطر ومزايا العلاج مع الطبيب المختصر،

إذا تناولتٍ إسيئالاكس خلال الثلاثة أشهر الأخرة من الحمل فعليك أن تعلمي أنه قد يظهر على طفلك الوليد الآثار التالية: ، معرفي بين سبل على المهاد وبات تشيخ و كبرها من فرحة خرواة الصيم، معرفة البايد، القرية، انخفاض مستوى السكر في للدم، تصلب العضلات أو لرتفاؤها، المتعكسات الجيوية، الرعاش، العصبية، التهيج، الثوام، البكاء المستمر، الشعور بالتعاس، معوية النوم، إذا ظهر على طفلك الوليد أي من هذه الأعراض، يُرجى الاتصال بطبيبك على الفور.

تأكدي من أن الطبيب على علم بأنك تعالجين بدوا، إسيتالاكس. عند تناول إسيتالاكس خلال الحمل، وخاصة في الثلاثة أشهر الأخرق عنده قد تزيد الأورية المبائلة له من خطر إصابة الأطفال بحالة خطرة تعرف إيزاعاً مضط الدم الراوي المستمر لدى حديثي الولادة، منا يعجل الطفل إبدا من معال مجال إلى الون الأورية ويقطي هذا والأسوال من عادة خلال الأربعة والعشرين ساعة الأولى من ولادة الطفل. إذا حدث ذلك لطفلك فعليك أن تتصلي بالطبيب على الفور.

ـــــــم إسيتلاكس أثناء الحمل فلا بد ه من المتوقع أن يُفرّز إسيتالاكس في لبن الأم. أظهرت الدراسات الث. أح

أظهرت أن سخة ألم المنافقة على الحيوانات أن سيتالوبرام - الدواء المبائل الإسيتالوبرام- يقلل من فاعلية السائل المنوي. وقد يؤثر ذلك نظرياً على الخصوبة، ولكن لم تسجل أي تأثيرات على الخصوبة لدى الإنسان حتى الآن.

القيادة وتشغيل الآلات يوصى بعدم قيادة السيارة أو تشغيل الآلات إلى أن تعرف تأثيرات إسيتالاكس عليك.

## ٣- الجرعة وطريقة استخدام إسيتالاكس

سيباويس صف الطبيب. استشر طبيبك أو الصيدلي إذا لم تكن متأكداً.

لنلاج آلاكتناب الجرعة العادية الموصى بها من إسيتالاكس هي ١٠ ملجم مرة واحدة يومياً. وقد يزيد طبيبك الجرعة إلى ٢٠ ملجم على الأكثر يومياً.

علاج اضطراب القلق والذعر لجرعة المبدئية من إسيتالاكس هي 0 ملجم يومياً خلال الأسيوع الأول من العلاج. ثم نزاد إلى ١٠ ملجم يومياً. وقد يزيد عليبيك الجرعة مرة أخرى إلى ٢٠ ملجم على الأكثر يومياً.

الجرّعة العادية الموصى بها من أسبتالاكس هي ١٠ ملجم مرة واحدة يومياً. وقد يقوم طبيبك إما بتقليل الجرعة إلى ٥ ملجم يومياً أو زيادتها إلى ٢٠ ملجم على الأكثر يومياً وفقاً لاستجابة جسمك للدواد.

لعلاج اضطراب القلق العام الجرعة العادية الموصى بها من إسيتالاكس هي ١٠ ملجم مرة واحدة يومياً. وقد يزيد طبيبك الجرعة إلى ٢٠ ملجم على الأكثر يومياً.

المرفى الكبار السن (أكثر من ٦٠ عاماً) الجرعة المبدئية المومى بها من إسيتالاكس هي ٥ ملجم مرة واحدة يومياً. وقد يزيد طبيبك الجرعة إلى ١٠ ملجم يومياً.

الأطفال والمراهقون (أقل من 14 عاماً) يجب عدم إعطاء إسيتلاكس عادةً للأطفال والمراهقين. لمزيد من المعلومات، انظر القسم ٢ "ما يجب معرفته قبل تناول دواء إسيتلاكس".

AU5

مكنك تناول إسيتالاكس مع الطعام أو بدونه. ابتلع القرص مع الماء. لا تمضغه إذ إن له مذاق مر.

إذا ازم الأمر يكنك أن تقسم القرص عن طريق وضعه على سطح مستو بعيث يكون الغط المحدد للنتمف القرص لأعلى، ويمكن قسمه بالضغط عليه من كلا الطرفين بأطراف الأصابع كما هو موضح بالرسم.

مدة العلاج قد يستفرق لأمر أسيوعيّ قبل البدء في الشمور بتحسن. استمر في تناول دواء إسيتالاكس حتى وإن استغرق الأمر بعض لا تعدل جرعة الدوة المعور بأي تحسن في طالتك. لا تعدل جرعة الدواء دون الرجوع إلى الطبيب أولاً.

استمر في تناول إسبتالاكس طوال الفترة التي يوصي بها الطبيب. إذا أوقفت العلاج مبكراً فقد يؤدي ذلك إلى ظهور الأعراض مرة أخرى. يوصي جواصلة العلاج لمدة 1 أشهر على الأقل بعد الشعور بالتحسن مرة أخرى.

ما يجب عليك القيام به عند تناول جرعة زائدة من إسينالاكس إذا تناولت جرعة زائدة من إسينالاكس اكبر من الجرعة النوص بها، اتصل بطبيبك أو بقسم الطوارئ بأفرب مستشفى على القور عليك أن تفعل ذلك حتى وإن كنت لا تنفير بعدم الراحة، من العلامات الدلالة على تناول جرعة زائدة من النواء، الشعور بالموار العقبة اليهاج المقابلة المؤلفة المؤلفة المنافقة المنافقة المؤلفة المؤلف

# إذا نسبت تناول إسيتالاكس لا تتاول جوة مضاعة تعويض جرعات منسية. إذا نسبت تناول إحدى الجرعات، وتذكّرت قبل الذهاب إلى النوم، فتناولها على الطور وطاحت الزول الجرعات كالمعتاد في اليوم التالي. إذا تذكّرت أثناء الليل أو في اليوم التالي فلا تأخذ الجرعة المنسية وواصل العلاج كالمعتاد.

إذا توقفت عن تقاول إسينالاكس. لا تتوقف عن تقاول إسينالاكس حتى يخرك الطبيب بذلك، عندما تكمل العلاج المقرر، يُنصح عادة بتقليل جرعة إسينالاكس تدريجاً على مدار عدة الحالجي والمواجئة إذا كان التوقف مفاجئاً، قد نشعر بأعراض الإنسحاب عن تقاول الدواء، ويُعد هذا اشاماً عند وقف العلاج بإسينالاكس، ويكن احتادا فهور الأعراض أثرة منذ استخدام إسينالاكس لفرة طويلة أو يجرع مح تح أة أو عند خفض البوع غير سرعة، يجد معظم الأخدام أن الأمراض خفيقة ويوقفون تقاول الدواء خلال أسيوعي ولكن تكون الأعراض شديدة العدة لذي يعش لمرض أو يجتابون إلى قرة أطول لوقف الدواء (27 أشير أو أكار) وإذا حدث لك أن أع إطراف خدا العلاج بإسينالاكس، فرجى الاتصال بطبيبالد، قد يطلب منك الطبيب البد، في تناول لأؤامس مرة أخرى ووفقها على نحو أيطا

تشمل أنو اس إسحاب وقف العلاج؛ الشعور بالدوار (عدم الثبات أو عدم الولان)، الشعور بو مَرّ كالإير، الشعور بالدولان المتور ومدمة كيريائية (اقل شيوعاً) بها كذلك الشعور بهاية (الرأس اضطرابات التور «المام اليقطة والكوابس» وعدم القدر على التوج)، الشعور بالقارة والمتعاولة إلى العراقية اليمانية المتعاولة إذا كان لديك أي أسئلة أخرى عن طريقة استخدام هذا المنتج، فاسأل الطبيب أو الصيدلي.

٤- الآثار الجانبية المحتملة 4 الاول لوطنيمية للمختصة. شكل كل الأودية فد يسبب هذا الدواء أوقراً جانبية، ولكنها لا تظهر بالفرورة على كل من يتناوله. عادة ما تزول الآثار الجانبية بعد بضعة أسابيع من العلاج، يرجى علاحظة أن العديد من الآثار الجانبية قد تكون من أعراض المرض نفسه وأنها سوف تتحسن مع التحسن بالعلاج

## إذا ظهر عليك أي من الأعراض التالية، فعليك الاتصال بالطبيب على القور أو التوجه إلى المستشفى: الآثار البانيية غير الشائمة (قد تؤثر في ضعون واحد من كل ١٠٠ شخص): • نزيف غير العادي، ويشمل نزيف الجهاز الهضمي.

- الآثار الجانبية نادرة الحدوث (قد تؤثر في شخص واحد من كل ٢٠٠٠ شخص): توم الجداد أو اللسان أو الشفيتة أو الوجه أو صعوبة النشس أو البلغ (د الفعل التحسمي). العمس الشديدة البياح، الرحياك، الرجفة، الانقباض المفاحرت للعضلات التي قد تكون من أعراض إحدى الحالات النادرة المحروفة بمتلارة من مرتونين.
  - أثار جانبية غير محددة المعدل (لا يمكن تقدير معدل تكرارها من البيانات المتاحة):
- ه غفر معدده داهده در و يس ح...ر. محموبة اليقر أيضاً القسم ۲ "لاحتياطات والتحليرات" يُعدد اصغرار ون البند وبياض المينين من الطلاعات الداقع على قصور وطائف الكبد/ الالتهاب الكبدي قد تكون مرية مريات القباب أو عدم انتظامها أو الإعاد من أعراض إحدى الحالات المهددة للحياة و "تورساد دي والات" أو أصطراب خريات القلب التفكير في للدائم أو قل الطبيب النظر أيضاً القسم ۲ "لاحتياطات والتحذيرات" تورم مقاجئ في الجلد ولأغفية المخاطية.
  - - - إضافة إلى ما سبق، وردت تقارير عن الآثار الجانبية التالية: آثار جانبية غائضة جداً (تؤثر في أكثر من شخص واحد من كل ١٠ أشخاص): الشعور بالإعباء (الغثيان) الصداع
- آثار جائية شاهة (قد تؤثر في ضغص واحد من كل ١٠ أشغاص):

   انسداد الأفف أو الرضح (التهاب الجيوب الأنفية)
   فقدان الشهيدة أو زيادتها
   القيقة الرق الأخاط الزعوة، محبورة النوم، الشعور بالنجاس، الشعور بالدوار، التثاؤب، الرعشة، وخز الجلد
   الإسهاد (إسماك القيء، جفاف القم
   ذاذة التموقة الشوء، حواف القم
- رسويان برانسات، نفيء بحيث الشفط ولذواة التعرق الشعور بأياً في العلمالات والمقاصل (الألم للقصلي والعملي) الرائسوط إلت العربية. وأخر القذف، صعوبة الانتصاب، فقدان الرغبة الجنسية، وقد تواجه المرأة صعوبة في الوصل الرائسود بالإعباء/ الحمي

  - آثار جانبية غير شائمة (قد تؤثر في ضخص واحد من كل ۱۰۰ شخص):

    الزركتراني (الطفح الجلدي والحكة

    مرير الأشائل التهريم، العصبية، ونويات اليلج، والارتباك

    الثلق أثما الدويه، وإضطراب حياساً التنوق، والإطماء (الفضيان)

    التناق الماء الدوية وإضطراب حياساً التنوق، والإطماء (الفضيان)

    التناع حدقة العين (توسع العدقة)، اضطرابات بصرية، رئين بالأذين (طين)

     تساطط السعة
    - - استخطائه النهي الوقية الخطائة الشهرية الخداة النونية الخداة المعيض عندم انتظام الدورة الشهرية فقدان الوزن مربات القلب تورم الذراعين أو الساقين نزيف الأنف

      - آثار جانبية نادرة (قد تؤثر في شخص واحد من كل ١٠٠٠ شخص):

        السلوك العدواني، إنعدام الشخصية، الهلوسة.

        بط- في ضربات القلب.

  - آثار جائيية في محددة المعدل (لا يحكن تقدير معدل تكرّوها من البيانات المتاحة):

    ا تخفاض مستويات الموديوم في الدم (ومن أعراضه الشعور: بالإعياء والتحب وضعف العضلات أو الارتباك)

    تناجع في طبيعة كانتيز وظائف الكرّد ريادة معدل الزعات الكرّد في الدم)

    اضطرابات المركة (الحركات اللا إدادية للعضلات)
- رادنمت بنوم علامات تدل على زيادة الترف مثل الترف من الجلد والأغشية المغاطية زيادة أولز هر مون يسمى ADH. الذي يؤدي إلى احتفاظ الجسم بالمياه وتغفيف الدم ، مما يقلل من كمية الصوديوم. انسياب الحليب لدى الرجال والنساء غير المرضعات
- الهوس لوحظ أرتفاع خطر حدوث كمر بالعظام لدى المرض الذين يعالجون بهذا النوع من الأدوية تبدئل معدل هريات القلب (المعروف "يطول فرة كيو تي ق طب القلب" وهي الغزة الومينة بين يداية موجة Q ونهاية موجة T في مخطط كهربائية القلب).

# إضافة إلى عدد من الآثار الجانبية التي تحدث عند تناول عقاقير مماثلة تحتوي على الإسبتالويرام (المادة الفعالة بدوا، إسبتالاكس)، ومنها: • الآرق فقادل الشهية

الإبلاغ عن ظهور آثار جانبية (إذ ظهرت عليات أي آثار جانبية، فاخم الطبيب أو الصبدي أو المم ضة. ويشمل ذلك أي آثار جانبية محتملة غير مدرجة في مذه الشرة. يمكنه الإبلاغ عن الأثار الجانبية مبشرة (الظر التفاعليا أدفاه)، بإمكانكم المساهمة في تقديم المزيد من المضومات المتنطقة بسلامة هذا الدواء وذلك بإبلانا عن طهور اثار جانبية له.

ه- كيفية تغزين إسينالاكس معظف في درعة حراة لازير عن ٢٠٠٠. يعظف هذا الدواء بعداً عن طراق ومتناول الأغفال. لا يستعمل هذا الدواء بعدا نتهاه تاريخ المطاحية الموضح على للملمق أو العلبة بعد كلمة EXP. يشير تاريخ الملاحية إلى اليوم الأخير من الشهر المتكاور. ينبغى عبد المتعلمين من أي الدورة عن طريق مباه العرف أو التفايات المنزلية. اسأل الصيدلي عن طريقة التخلص من أي أدوية لم تعدد تستعملها. تساعد هذه التدايد في حياية البيئة.

٦- محتويات العلبة ومعلومات أخرى يحتوي إسيتالاكس على المادة الفعالة وهي الإسيتالوبرام. يحتوو أما المكونات الأخرى فهي: ١٠ ملجم من الإسپتالوبرام (في صورة إسپتالوبرام أوكسالات). - - رق بي محتوى القرص من الداخل: سيليكا غروانية لا مائية، مونوهيدرات اللاكتوز، بوفيدون، السليلوز الدقيق البلورات، كروس

كلرميلوز الصوديوم، ستيارات الماغنسيوم. غلاف القرص: هايبروميلوز، ثاني أكسيد التيتانيوم، ماكروغول ٤٠٠.

## اشكل الصيدتي لدواء إسينالاكس ومحتويات العبوة توفر أقراص إسينالاكس في شكل أقراص بيضاء أسطوانية مغلفة محدبة الوجهين محززة من المنتصف ومحفور عليها الرمز ESI. يتوفر أقراص إسينالاكس في علبة تحتوي على ٢٨ قرصاً (٤ شرائط مغلفة يحتوي كل شريط على ٧ أقراص).

الشركة المصنعة المالكة لحق التسويق مخترات سينفا، ش.م. شارع أولاز شيبي، ١٠ منطقة بوليغنو الصناعية. ١٦٢٠3 أواري – بامبولنا (نافارا)، إسبانيا.

أجريت آخر مراجعة لهذه النشرة في يونيو ٢٠١٩.

للإبلاغ عن أي آثار جانبية:

المركز الوطني للتيقظ والسلامة الدوائية (NPC) فاكس: ۷۲۱۲-۲۰۰-۱۹۶۱+ . هكنكم الاتصال بالمركز الوطني للتيقظ والسلامة الدوائية على الرقم: ۲۰۳۸۲۲۲ +۹٦۲-۱۱

عكدتم الاتصال بالمركز الوطني كيكتم الاتصال بالمركز الوطني كيكتم الاتصال بالمركز الوطني التيقط والسلامة الدوائية ع الرقم المالف المجاني: ۸۳۲۱-۱۳۳۵-۲۳۳۵-۲۳۳۵-۲۳۲۱ رقم الهائف المجاني: ۸۳۲۱-۱۳۳۵-۲۳۳۵-۲۳۳۵-۲۳۳۵ البريد الاركتروني: www.sfda.gov.sa/npc

الدواء هو منتج له تأثير على صحتك وتناوله بشكل مغاير للتعليمات قد يع

الدوا هو منتم له تأثير على صحنات وتلوله بشكل مغاير التعليمات الصيدل. اتبع وصفة الطبيب بدفة وكالنا إلحادات الاستعمال وتعليمات الصيدلي. إن الطبيب والصيدل غيران في الأدوية وفوائدها ومخاطرها. لا توقف من تلقاء فضائف اقرة العلاج المحددة في الوصفة الطبية. لا تكرز نفس الوصفة دون استقارة الطبيب. تحفظ كافة الأدوية بعيداً عن متناول الأطفال.

مجلس وزراء الصحة العرب اتحاد الصيادلة العرب

